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معاون وزیر نفت در ایلام:

ظرفیت صنعت پتروشیمی از مرز 90 میلیون تن 
گذشته است

دانشگاه و پتروشیمی ایلام تفاهم نامه همکاری امضا کردند

ســپهرغرب، گــروه خبر: معــاون وزیر نفت و 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران 
با اشاره به رشــد 60 برابری صنعت پتروشیمی 
از اوایــل پیــروزی انقــاب تاکنون، گفــت: امروز 
ظرفیت نصب شــده صنعت پتروشــیمی از مرز 

90 میلیون تن فراتر رفته است.
مرتضی شاه میرزایی روز سه شنبه در نشست 
هم اندیشی هیئت رئیسه دانشــگاه ایام اظهار 
کــرد: دســتاوردهای علمــی و صنعتی کشــور در 
دوران انقــاب اســامی بــه هیــچ عنــوان قابــل 
مقایســه با قبل از انقاب نیست، هنگام پیروزی 
انقاب ظرفیت تولید واقعی صنعت پتروشیمی 
حــدود 1.5 میلیون تن با چهــار یا پنج محصول 
بود که امروز این میزان با رشد قابل ماحظه ای 

از مرز 90 میلیون تن فراتر رفته است.
وی تأکیــد کــرد: بافاصلــه بعــد از پیــروزی 
انقــاب، درگیــر جنــگ هشــت ســاله شــدیم و 
حدود 10 سال از پیروزی انقاب، امکان توسعه 
صنعت نفت نبود و چند ســالی نیز به بازسازی 
صرف شد و فرصت توسعه وجود نداشت ولی 
پــس از آن برنامه ریزی ها برای توســعه صنعت 

نفت با تکیه بر توان داخلی انجام شد.
وی تأکیــد کــرد: دشــمنان ایــران اســامی 
توســعه  توقــف  بــرای  تــاش  در  همــواره 
اقتصادی کشــور بــوده و هســتند و به  همین 
اشــخاص و صنایــع  ادوار مختلــف،  در  دلیــل 
مختلف کشور در ردیف تحریم ها قرار می گیرند 
و ایــن تحریم ها بــا هدف اخــال در روند تولید 
محصــول و آســیب به معیشــت مــردم اعمال 
می شــوند که به  همین دلیل بایــد با اقتدار در 
مقابل این بدخواهی دشمنان ایستادگی کرد.

ایــن مســئول بــا بیــان اینکــه در تمــام این 
ســال ها تحریم هــای ظالمانــه و یــک جانبــه بر 
صنعــت نفت ایران ســنگینی کرده اســت، بیان 
کــرد: درب های تمــام تأسیســات صنعت نفت 
به روی جوانان ایرانی باز اســت و مجتمع های 
پتروشــیمی و ســایر طرح های نفتی می توانند 

مورد بازدید جوانان قرار بگیرند.
شــاه میرزایی بــا تأکیــد بــر اینکــه گره هــای 
موجــود در صنعــت پتروشــیمی بــا اســتفاده 
پژوهشــی  و  علمــی  مراکــز  ظرفیت هــای  از 
گشــوده می شــود، گفت: از همــه ظرفیت های 

دانشگاه ها، مراکز پژوهشی و بخش خصوصی 
برای توسعه متوازن استفاده می کنیم.

وی بــا تأکیــد بــر اینکه شــرکت ملــی صنایع 
نیــز  و  نویــن  دانش هــای  ورود  از  پتروشــیمی 
همــکاری بــا مراکــز دانشــگاهی برای توســعه 
و پیشــرفت صنعــت دانش بنیــان پتروشــیمی 
حمایت می کند، یادآور شد: انعقاد تفاهم نامه 
مابیــن دانشــگاه ایــام و پتروشــیمی نقطعــه 
عطفی خواهــد بود که همکاری هــای ما جنبه 
عملیاتی بیشــتری پیدا کند هرچند در گذشــته 

این همکاری ها وجود داشته است.
رئیس دانشــگاه ایام در ایــن آیین گفت: با 
انعقاد این تفاهم نامــه تحقیقاتی که در حوزه 
پتروشیمی قرار اســت انجام شود به دانشگاه 
ایــام واگــذار خواهــد شــد، امیدواریــم ارتباط 
مابیــن دانشــگاه و پتروشــیمی بیــش از پیش 
توســعه یابــد چــرا که بــه طــور قطع توســعه 

استان را به دنبال خواهد داشت.
طاهرعلی محمدی خواستار راه اندازی شعبه 
پژوهشــکده پتروشیمی و صنایع هیدروکربوری 
در منطقه چوار شــد و تأکید کرد: راه اندازی این 
شعبه در کنار پتروشــیمی و پالایشگاه گاز ایام 
زنجیــره را تکمیــل و منطقه را متحــول می کند 
که خوشــبختانه معاون وزیر نفت و مدیرعامل 
شــرکت ملــی صنایــع پتروشــیمی ایــران قــول 

مساعد انجام این کار را دادند.
وی تأکید کرد: ایام اســتانی محروم نیست 
بلکه مظلوم واقع شــده، با همه ظرفیت هایی 
که در اســتان وجود دارد متأسفانه در گذشته 
اقبال کمتری از ظرف مســئولان وجود داشــته 
که این امید وجود دارد در دولت ســیزدهم که 
شــعار عدالت محــور را در ســر لوحه خــود قرار 

داده توجه بیشتری به استان شود.
در پایان تفاهم نامه همکاری بین دانشــگاه 
ایــام و شــرکت پتروشــیمی بــا هــدف تقویــت 
ارتباط صنعت و دانشگاه در بخش های مختلف 
منعقــد شــد. در ایــن تفاهم نامــه موضوعــات 
متعــددی همچــون راه اندازی مرکز پژوهشــی، 
اجرای پروژه های تحقیقاتی کاربردی مورد نیاز تا 
مرحله خلق دانش فنی و همکاری مشترک برای 
نــوآوری و ایجاد بســتر مناســب به منظور خلق 

فناوری بر مبنای ایده های جدید منعقد شد.

فعالیت 35 هزار واحد صنفی در استان ایلامخبــــــر
ســپهرغرب، گــروه خبر: معاون بازرســی و نظــارت اداره کل 
صمت اســتان ایام از فعالیت 35 هزار واحد صنفی در استان 
خبــر داد و گفــت: ایــن واحدهــا شــامل واحدهــای تولیــدی، 

خدمات فنی، توزیعی و خدماتی اند.
مهــدی کاکاخانــی از فعالیــت 35 هــزار واحــد صنفــی در 

استان خبر داد و گفت: این واحدها شامل واحدهای تولیدی، 
خدمات فنی، توزیعی و خدماتی اند.

وی افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون 92 پرونده قاچاق کالا 
تشکیل و در اختیار مراجع مرتبط برای رسیدگی قرار گرفته است.
معاون بازرســی و نظارت صنعت، معدن و تجارت استان ایام 

گفــت: در این بازه زمانی پنج هــزار و 294 مورد بازرســی از واحدها 
صورت گرفته که 124 مورد آن منجر به تشکیل پرونده شده است.

کاکاخانی گفت: عملکرد بازرســان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان ایــام در طرح های نظــارت نــوروز، خدمات ســفر، آزاد 
ســازی یارانه کالاهای اساســی، مراکز نگهداری کالا، بازگشایی 

مدارس و... به صورت نوبتی است.
وی ادامه داد: از ابتدای ســال جاری تاکنون بیش از پنج هزار و 
200 تماس تلفنی شهروندان در خصوص وضعیت بازار کالا از سوی 
کارشناســان مشــاوره داده شــده و 241 فقره شکایت ثبت شده 

توسط شهروندان استان در حوزه بازار در دست رسیدگی است.

تخصیص اسناد خزانه اسلامی 
در کردستان 51 درصد رشد یافت

ســپهرغرب، گــروه خبــر: مدیــرکل امــور اقتصــادی و 
دارایی اســتان کردســتان گفت: تخصیص اســناد خزانه 
اســامی در اســتان کردســتان در اعتبارات ســال 1400 

نسبت به سال 1399، 51 درصد رشد یافت.
کــرد:  اظهــار  شــنبه  ســه  روز  مشــیرپناهی  محمــد 
تخصیص اســناد خزانه اســتان در اعتبارات ســال 1400 
افــزون بر هفت هــزار و 644 میلیارد و 516 میلیون ریال 

بود.
وی اضافــه کــرد: از میــزان مذکــور با تــاش مدیران 
درصــد   99.99 ذی حســابان  و  اجرایــی  دســتگاه های 
معــادل هفت هزار و 644 میلیــارد و 44 میلیون ریال از 

این اسناد جذب شد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان کردستان با 
اشــاره به اینکه هر دستگاه اجرایی که اعتبارات عمرانی 
داشته باشد این اسناد به آن ها تعلق می گیرد، گفت: از 
سال 1394 اسناد خزانه اسامی به عنوان یکی از منابع 
تأمیــن اعتبار بــرای اجرای پروژه هــای عمرانی تخصیص 

پیدا می کند.
خزانــه  اســناد  دارنــدگان  داد:  ادامــه  مشــیرپناهی 
اســامی می تواننــد ایــن اســناد را در بــازار بــورس بــه 
فروش برســانند و یا در سر رســید معادل مبلغ اسمی، 

وجه نقد دریافت کنند.
وی بــا اشــاره به اینکه جــذب این اســناد تأثیر زیادی 
در اجــرای پروژه های عمرانی دارد، یادآور شــد: ســهمیه 
اســناد خزانه استان در اعتبارات سال 1399، پنج هزار و 
50 میلیــارد ریــال بود که از این میــزان چهار هزار و 980 

میلیارد ریال به عبارتی 98.64 درصد آن جذب شد.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان کردستان با 
اشــاره به اینکــه میزان تخصیص و جذب این اســناد در 
اعتبارات ســال 1401 هنوز مشــخص نشده است یادآور 
شــد: بعد از جمع بندی کامل و جذب این اسناد توسط 
دســتگاه های اجرایی، میزان تخصیص و جذب آن اعام 

می شود.

آخرین وضعیت طرح ملی مسکن 
در ایلام

سپهرغرب، گروه خبر: مدیرکل راه و شهرسازی استان 
ایــام گفت: تاکنون 38 هــزار و 808 نفر در برای نهضت 
ملی مســکن اســتان ثبت نام کرده اند کــه از این تعداد 
7119 نفــر تأیید نهایی شــده اند و در حــال حاضر 2799 
متقاضــی 40 میلیــون تومان ســهم اولیه و قســط های 

بعدی آورده خود را واریز کرده اند.
فرشــاد دوســتی اظهــار کــرد: برنامــه تولید مســکن 
در چشــم انداز چهار ســاله اســتان 32 هزار و 601 واحد 
تعریــف شــده کــه احــداث 12 هــزار و 889 واحــد از این 
میزان به طور مســتقیم توســط راه و شهرسازی استان 
بــه انجــام خواهــد رســید و مابقــی آن از طریــق تولیــد 
مســکن در محــات هــدف بازآفرینــی شــهری، مســکن 
روســتایی، مســکن اســتیجاری و تولیــد مســکن بخش 

خصوصی احداث خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه تاکنون 38 هزار و 808 نفر در برای 
نهضت ملی مســکن اســتان ثبــت نام کرده انــد گفت: از 
ایــن تعداد تا کنون 7119 نفر تأیید نهایی شــده اند و در 
حــال حاضــر 2799 متقاضــی 40 میلیون تومان ســهم 
اولیــه و قســط های بعــدی آورده خود را واریــز کرده اند 
و پروژه به آن ها تخصیص داده شــده و اکثر متقاضیان 

طرح مربوط به مرکز استان است.
داد:  ادامــه  اســتان  شهرســازی  و  راه  مدیــرکل 
تفاهم نامــه احداث هفت هــزار و 340 واحد با کارگزاری 
مختلف ازجمله بنیاد مســکن انقاب اســامی استان و 
ســتاد اجرایی فرمان امام خمینی)ره( به انجام رســیده 
کــه از ایــن تعــداد 2531 واحــد هم اکنــون با پیشــرفت 

فیزیکی مناسب در حال احداث هستند.
دوســتی با بیان اینکه در شهرستان هایی که مشکل 
تأمین زمین نداشــته باشــیم طبق قانــون پیگیر احداث 
واحدهای ویایی برای متقاضیان واجد شرایط خواهیم 
بــود، تصریح کــرد: تأمین زمین و آماده ســازی آن جهت 
احداث واحدهای نهضت ملی مســکن در اســتان ایام 
یکی از مســائل اصلی مورد بحث و پیگیری توســط راه و 
شهرسازی استان اســت که انتظار می رود دستگاه های 
مختلــف و فرمانداری هــا بیــش از پیــش در ایــن زمینــه 

همکاری لازم داشته باشند.

احیای واحد تولیدی بستنی عسل سنندج در انتظار همت مسئولانخبر
ســپهرغرب، گــروه خبــر: واحــد تولید بســتنی 
عســل کردســتان هنــوز هــم گرفتــار مشــکات 
بانکی اســت و با وجود چندین مصوبه کشــوری 
و اســتانی مســائل پیــش روی آن حــل نشــده و 
وضعیــت آن بســان قیــف وارونــه  ای اســت کــه 

ورودی آن سخت شده است.
افــزون بــر 6 ســال از تعطیلــی واحــد تولیــد 
ایــن  در  و  می گــذرد  کردســتان  عســل  بســتنی 
مدت بارها احیای مجدد آن در جلســات مختلف 
کشوری و استانی مطرح شده است و مصوباتی 
ولــی  رســیده  تصویــب  بــه  راســتا  ایــن  در  هــم 

همچنان به نتیجه  نرسیده است.
به گفته مدیرعامل مجموعه بســتنی عســل 
کردســتان، این واحد پنج میلیــارد و 200 میلیون 
تومــان وام دریافــت کرده که این مبلــغ امروز به 
54 میلیارد تومان رســیده است و تاکنون 45 بار 
مصوب شــده که مشــکات بانکی واحد بستنی 
و گاوداری یک هزار راســی وابسته به این شرکت 
برطرف شــود ولی هنوز نتوانستیم تولید خود را 

دوباره آغاز کنیم.
سید جمال ساعدی با اشاره به اینکه در زمان 
فعال بودن واحد بستنی، روزانه 150 هزار دلار از 
محصــولات آن به خارج از کشــور صادر می شــد، 
ســوء مدیریتی  هیــچ  تولیــد  زمینــه  در  افــزود: 
نداشتیم و فقط وعده هایی برای پرداخت وام به 
ما دادند و محقق نشد و دلیل مخالفت  ها را هم 

نمی دانیم.
وی گفــت: امســال رئیــس ســازمان بازرســی 
کشــور از ایــن مجموعه بازدید کــرد و مصوبه ای 
هــم بــه تصویــب رســید ولی بــا گذشــت پنج ماه 

همچنان اقدامی نشده است.
به واســطه اهمیــت و پیگیری های مدیرعامل 
بســتنی عســل، افزون بر جلســات متعــددی که 
بــرای رفــع مشــکات ایــن واحد تشــکیل شــده 
تاکنون رســانه های مختلف به انعکاس مســائل 

پیش روی این واحد پرداخته اند.
بی شــک مشــکل ایــن واحــد تولیــدی اگــر در 
برطــرف  آن  ســال های نخســت تعطیــل شــدن 
می شد میزان بدهی آن امروز بسیار کمتر از مبلغ 
مذکور بود اما این مشکل همچنان باقی مانده 
و اکنــون دولــت ســیزدهم تــاش دارد آن را حل 
کند، به همین منظور مشــکل این واحد تولیدی 
روز دوشــنبه در یکصد و نودمین جلسه کارگروه 
تســهیل و رفع موانع تولید اســتان مطرح شد و 
بیشــتر مسئولان حاضر در این جلسه هم نسبت 
بــه طرح دوباره این موضوع و عدم حل مشــکل 

بانکی آن ابراز گله مندی و ناراحتی کردند.

بــه  وام  دیرهنــگام  پرداخــت    
سرمایه گذاران مصداق ترک فعل است

مدیرکل دیوان محاســبات کردســتان در این 
جلســه با ابــراز گلــه از فعالیــت برخــی بانک های 
اســتان، اظهــار کرد: متأســفانه در اســتان برخی 
ســرمایه گذاران  فعالیــت  مقابــل  در  بانک هــا  از 

سنگ اندازی های بی مورد می کنند.
مقیاســی افــزود: واحد بســتنی عســل بیش 
از 100 میلیــارد تومــان ارزش دارد و حــال بــرای 
فعالیــت مجدد نیاز به کمــک دارد لذا برای ایجاد 
اشــتغال و تولید و همچنین بازپرداخت وام باید 

از آن حمایت شود.
وی از بررســی مطالبــات و تــرک فعــل مدیران 
بانکی در اســتان خبــر داد و اضافه کرد: پرداخت 
دیرهنــگام وام به ســرمایه گــذاران مصداق ترک 

فعل است و این مهم را بررسی خواهیم کرد.
مدیــرکل دیوان محاســبات کردســتان گفت: 
همــه مدیــران دســتگاه های اجرایــی و بانک هــا 
موظف هستند به رونق تولید و اشتغال در همه 

بخش ها کمک کنند.
معــاون اداره کل بازرســی کردســتان هــم در 
این جلســه بــا بیان اینکه موضوع واحد بســتنی 
عسل دیگر خسته کننده شده است، گفت: جای 
تاســف است موضوعی که قابل حل بوده تا این 

حد پیچ و خم خورده است.
شاملی افزود: بعد از تشکیل جلسات متعدد 
و بازدیــد رییس ســازمان بازرســی کشــور از این 
واحــد در نهایت مقرر شــد این موضوع در هیئت 
خبرگان بانکی اســتان کردســتان مطرح و نتیجه 

آن به سازمان بازرسی اعام شود.

نــه  ریســک پذیری  یعنــی  مدیریــت    
مجری گری

معــاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار 
کردســتان هم در این جلســه با اشــاره بــه اینکه 
واحــد تولیــد بســتنی عســل و گاوداری شــیری 
ایــن مجموعه از ظرفیت های اســتان برای ایجاد 
اشــتغال و تولیــد اســت، اظهــار کــرد: بــا احیــای 
دوبــاره این واحد زمینه اشــتغال مســتقیم برای 

170 نفر ایجاد می شود.
حامــد قادرزاده افزود: در حال حاضر بخشــی 
از شــیر مورد نیــاز مصرف کننــدگان در اســتان از 
ســایر استان های کشور وارد می شــود که با آغاز 
به کار دوباره گاوداری هزار راســی این نیاز تأمین 

می شود.
معنــای  بــه  مدیریــت  شــد:  یــادآور  وی 
ریسک پذیری است و اگر مدیری در انجام وظایف 
و فعالیــت هایــش ریســک انجــام ندهــد نقــش 

مجری گری را خواهد داشت.

معــاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتاندار 
کردســتان اضافــه کــرد: کارگــروه تســهیل و رفع 
موانع تولید برای شــرایطی تشــکیل می شود که 
اگر دســتگاهی یا بانکی براساس مقررات داخلی 
نتواند عمــل کند بر مبنای مصوبــات کارگروه به 
طور قانونی مشکل واحد تولیدی را مرتفع کنند.

قــادرزاده بــا اشــاره بــه اینکــه اگــر واحدهای 
نشــوند  حمایــت  ســرمایه گذاران  و  تولیــدی 
دیگــر کســی تمایــل بــه ســرمایه گذاری نخواهد 
داشــت، یادآور شــد: هیچ کســی به خاطــر انجام 
کار خیرخواهانــه مــورد مواخــذه قــرار نمی گیرد 
بنابرایــن مدیــران در رفــع مشــکات واحدهــای 

تولیدی همت بیشتری داشته باشند.

  تحقق 72 درصد مصوبات کارگروه رفع 
موانع تولید استان

مدیــرکل صنعــت، معدن و تجارت کردســتان 
هم در این جلســه اظهار کرد: تاکنون 189 جلسه 
کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید استان با یک 
هزار و 552 پرونده مطرح شده و دو هزار و 769 

مصوبه تشکیل شده است.
اینکــه 72 درصــد  اعــام  بــا  بختیــار خلیقــی 
مصوبات این کارگروه انجام شــده اســت، افزود: 
از مصوبات انجام شــده یک هزار و 495 مصوبه 
بانکــی، 54 مصوبــه مالیاتــی و 456 مصوبه هم 

مربوط به سایر بخش ها بوده است.
وی ادامه داد: از 807 مصوبه باقی مانده که 
در دست اجرا و پیگیری است 441 مصوبه بانکی، 
26 مصوبــه مالیاتی و 297 مصوبه هم در ســایر 

بخش ها است.
مدیــرکل صنعــت، معدن و تجارت کردســتان 
افزود: بخشــنامه ای در خصوص تمدید مصوبه 
شــورای پــول و اعتبار بــا موضوع امهــال بدهی 
واحدهای تولیدی از طریق ســتاد مرکزی تسهیل 

و رفع موانع تولید اباغ شده است.
خلیقی ادامــه داد: در راســتای تعیین تکلیف 
بدهــی تعاونــی 1900 بســتنی عســل و دریافــت 
مصوبه کارگروه تســهیل اســتان بار دیگر در این 

جلسه مطرح شده است.
وی با اشاره به اینکه برای واحد بستنی عسل 
چندیــن مصوبه کشــوری و اســتانی اباغ شــده 
اســت، اضافه کرد: امید می رود بــا مصوبه امروز 
کارگــروه، یــک بــار برای همیشــه پرونده مشــکل 

بستنی عسل بسته شود.
آنچــه در این جلســه به عنوان مشــکل واحد 
بســتنی عسل مطرح شــده این است که تمدید 
وام ایــن واحــد بــدون پیــش پرداخــت بــه بانک 
کشــاورزی امــکان پذیــر نیســت چراکــه ســامانه 
هوشمند بانک اجازه استمهال وام را نمی دهد.

بــه گفتــه مســئول اعتبــارات بانک کشــاورزی 
کردســتان بازپرداخت وام واحد بستنی عسل در 
سال 1397 با سه درصد سود، سال 1398 با 16 
درصد، ســال 1399 بــا 7.5 درصد و ســال 1400 
هم براســاس نرخ 20 درصد تمدید شده است و 
در ســال جاری برای آخرین مرتبه بازپرداخت 54 
میلیــارد تومان وام این واحد تمدید می شــود و 
شرط لازم هم برای این کار، پیش پرداخت است.

هــم  عســل  بســتنی  مجموعــه  مدیرعامــل 
براســاس مصوبات کشــوری که دریافت کرده در 
این جلسه اعام کرد: بدون پیش پرداخت، وعده 

تمدید وام مجموعه ما را داده اند.
اعضای جلسه هم با توجه به اینکه مجموعه 
بســتنی عســل در آخریــن مورد پرداخــت بدهی 
هایش 6 میلیــارد و 300 میلیون تومان پرداخت 
کرده است؛ پیشنهاد دادند این مبلغ را به عنوان 
پیش پرداخت در نظر بگیرند تا مشکل این واحد 

برای همیشه رفع شود.
افزون بر طرح مشــکل واحد تولیدی بســتنی 
عســل در ایــن جلســه، کارگــروه تســهیل و رفــع 
موانــع تولیــد اســتان وام بانکی 9 واحــد و طرح 
تولیــدی از محــل طــرح رونــق تولیــد بررســی و 

تصویب شد.

معاون استاندار کردستان:

ظرفیت مرز باشماق مریوان برای تردد زائران تا 10 برابر قابل افزایش است
معــاون  خبــر:  گــروه  ســپهرغرب، 
اجتماعــی  و  امنیتــی  سیاســی، 
اســتاندار کردســتان گفــت: امســال 
52 هــزار و 220 زائــر از مــرز باشــماق 
مریــوان تردد کردند کــه این ظرفیت 
ســال آینده تــا 10 برابر قابــل افزایش 

است.
مهدی رمضانی روز ســه شــنبه در 
دســت اندکاران  از  تجلیــل  همایــش 
اربعیــن حســینی در ســنندج اظهــار 
کرد: امســال برای نخســتین بار تردد 
زائران اربعین از مرز باشماق مریوان 
در دســتور کار دولــت قــرار گرفت و با 

وجود اینکــه با تاخیر این تصمیم گرفته شــد اما 
خدمــات بســیار خوبــی در ایــن رابطه بــه زائران 

صورت گرفت.
وی با اشاره به تشــکیل و فعالیت کمیته های 
13 گانــه از هشــتم تــا 25 شــهریور بــرای آمــاده 
ســازی مرز باشــماق جهت تــردد زائــران اربعین، 
افــزود: مــرز باشــماق ترانزیتــی و تجاری اســت و 
امکانــات لازم در آن حجم، برای تــردد زائر وجود 
نداشــت اما با مجاهدت همه دســت اندرکاران و 
توجه ویژه ستاد مرکزی اربعین، در کمترین زمان 

تمهیدات مورد نیاز فراهم شد.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
کردســتان یــادآور شــد: ضمــن حفــظ تبــادلات 
تجاری، توانستیم پذیرای زائران بوده و با بهترین 

کیفیت برای اسکان زائران اقدام کنیم.
رمضانــی، پذیرایی و تــردد زائران اربعین از مرز 
باشــماق را یک فرصت ویژه برای اســتان دانست 
کارگــروه  اجرایــی  دســتگاه های  کــرد:  اضافــه  و 
زیربنایــی در حوزه حمــل و نقل و اصاح و تأمین 
زیرســاخت ها، فعالیت ویژه ای داشــتنند و نقش 
گمرک، علوم پزشــکی، اوقاف و صدا و ســیما هم 

پر رنگ بود.
وی بــا بیــان اینکه مردم مریــوان نیز در زمینه 
پذیرایــی از زوار اربعیــن ســنگ تمام گذاشــتند و 
محبت خــود را به اهل بیت نشــان دادند، ادامه 
داد: علمــای اهــل ســنت نیــز اســتقبال و بدرقه 
بسیار خوبی از زائران داشتند که بسیار ارزشمند 

بود.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
کردستان، تعداد موکب های پذیرایی از زائران در 
اســتان را در ایام اربعین 49 موکب عنوان کرد و 

گفت: در حوزه اسکان نیز 20 مکان عمومی برای 
زائــران اختصاص یافت، ضمــن اینکه 14 پارکینگ 
نیز بــا ظرفیت 20 هــزار خودرو در مریــوان تعبیه 

شد.
رمضانــی با اشــاره بــه اینکه در ایــام اربعین و 
تردد زائــران فقط یک مورد حادثــه جاده ای روی 
داد کــه آســیب جــدی نداشــت، افــزود: رضایــت 
زائــران از پذیرایی و زیرســاخت ها بســیار بالا بود 
و در حوزه فرهنگــی بهترین محتوا تهیه و تدارک 

دیده شد.
وی بــر لزوم رفع برخی ضعف های زیرســاختی 
برای تردد زائران در سال آینده تاکید کرد و ادامه 
داد: دســتگاه های اجرایــی بــا هــدف خدمــات با 
کیفیت تــر، باید بانک اطاعاتی قوی تری داشــته 

باشند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
کردســتان در بخــش دیگــری از ســخنانش، بــه 
پذیرایی بسیار خوب تکیه شیخ نهرو کسنزانی در 
ســلیمانیه عراق از زائران در بحث اســکان اشاره 
داشــت و یادآور شــد: اســتاندار ســلیمانیه نیز با 
سرکشی به مرز، تاش دلسوزانه ای در این زمینه 

داشت که قابل تقدیر است.
رمضانــی تأکیــد کــرد: در حــوزه حمل و نقــل 
ایراداتــی را شــاهد بودیــم کــه بــه آنســوی مــرز 
اختصاص داشت و باید سال آینده تدارک خاصی 

دید و مذاکره مؤثری با طرف عراقی داشت.
را  باشــماق  مــرز  زیرســاخت های  اصــاح  وی 
در مــدت زمــان کــم، از بــرکات اربعین دانســت و 
اظهار کرد: قرار گیری کردســتان به عنوان اســتان 
فرهنگــی در جلــوه گاه اربعیــن و نمــود اخــاق و 
مهمان نوازی کردهــا، ادبیات و نگرش دهه 60 را 

تغییر داد.
مردمی  مشــارکت  تقویــت 
زائــران،  از  پذیرایــی  حــوزه  در 
تقدیر از فعالیت جبهه جهادی 
مردمــی و تــاش بــرای ایجاد 
زائــران در  برابــری  ظرفیــت 10 
ســال آینده، ازجملــه مواردی 
سیاســی،  معــاون  کــه  بــود 
امنیتــی و اجتماعی اســتاندار 

کردستان بر آن تأکید کرد.
در  کردســتان  نماینــده 
مجلس خبرگان رهبری هم در 
این آیین با بیان اینکه مسئله 
اربعیــن بــه محبــت و ارادت مــردم به اهــل بیت 
برمی گــردد، افزود: مردم کُــرد از ابتدا به خاندان 
نبــوت ارادت داشــتند و در نامگــذاری فرزنــدان 

خود از اسامی ائمه اطهار استفاده کرده اند.
ماموســتا فایق رســتمی یادآور شــد: عاشورا 
و اربعین درس اســتقامت، ایســتادگی، صبوری، 
اتحــاد، بــرادری، شــجاعت و آزادگی را به انســان 

می آموزد.
وی تأکید کرد: انتخاب باشــماق به عنوان مرز 
تــرددی زائــران اربعین باعث شــد تــا ارادت ویژه 
مردم کردستان به ســاحت خاندان نبوت، نمود 

و جلوه بیشتری پیدا کند.
فرماندار مریوان هــم در این همایش با بیان 
اینکه کردستان امسال اربعین متفاوتی را شاهد 
بود، اظهار داشــت: تــردد زائران از این مرز، زمینه 
اعزام دراویش کسنزانی به عراق را بعد از اربعین 
تســهیل کرد، ضن اینکه چهار هزار نفر از دراویش 

به سهولت از مرز باشماق عبور کردند.
اســماعیل احمــدی، تــردد زوار اربعیــن از مرز 
باشماق را کمکی به تثبیت امنیت پایدار استان و 
مرز دانســت و افزود: اربعین بستری برای تقویت 
وحــدت بود که زیاد به آن پرداخته نشــد و مردم 
مریوان به بهترین شــکل از زوار پذیرایی کردند و 

کوچک ترین تنشی برای زائران پیش نیامد.
فرهنگــی  رویکــرد  ایــن  کــرد:  تأکیــد  وی 
مجموعــه ای از فرصت ها را پدیــد آورد که بخش 
اقتصــادی آن در همــه ابعــاد بایــد قابــل توجــه 

باشد.
مریــوان در 120 کیلومتری غرب ســنندج مرکز 
استان کردستان و پایانه مرزی باشماق نیز در 17 

کیلومتری غرب شهر مریوان قرار گرفته است.


